
اخبار كشور
صفحه 11
یک شنبه 1۷ شهریور 1۳۹۸
۸ محرم 1۴۴1 - شماره ۲۲۲۷۸

نگاهی به دیروزنامه های زنجیره ای

روحانی 
از اختیارات خود استفاده نمی کند

سرویس سیاسی-
انواع و اقسام فرافکنی را در 6سال گذشته شاهد بوده ایم و یکی از تازه ترین مدل های آن انداختن تقصیرها به گردن 
»اختیارات کم« است، اما خود اصلاح طلبان به سرعت فهمیدند که این فرافکنی را جامعه قبول نخواهد کرد. اخیرا یکی از 
تئوریسین های اصلاح طلب گفته است که »این سخنان فرافکنی کودکانه برای این است که فقط به دنبال توجیه ناکارآمدی 
خود هستند و سیاست ورزی را در این می بینند که تمامی مراکز قدرت را باید به ما واگذار کنند تا بتوانند کاری انجام بدهند.«
»ابراهیم امینی« نماینده شــورای شهر اصلاح طلب تهران با روزنامه آرمان مصاحبه ای انجام داده که در شماره دیروز 

این روزنامه منتشر شده.
روزنامه آرمان از او پرسیده است: »شما خودتان حقوقدان هستید. رئیس جمهور و نمایندگان مجلس معتقدند که اختیار 
کافی برای اداره امور ندارند. آیا بر اساس قانون اساسی فکر می کنید که این اختیارات وجود دارد؟ چه برای رئیس جمهور 

و چه برای نمایندگان مجلس« 
این عضو اصلاح طلب شــورای شــهر در پاسخ گفته اســت: »اگر به خوبی از این اختیاری هم که وجود دارد، استفاده 
شود، می توان خیلی از کارها را بهتر پیش برد و انجام داد. یک وقت هست که ما می گوییم شما امکانات لازم را در زندگی 
شخصی و آنچه که ایده آل هست ندارید ولی به اندازه ای که بتوانید سروسامانی به زندگی تان بدهید امکانات دارید، اما اینکه 
از همانی که دارید هم استفاده نکنید و بگویید آنچه من خواستم به آن نرسیدم پذیرفته نیست. یعنی ما از داشته هایمان 
به نحو احســن اســتفاده کنیم و بعد اگر جایی کم آوردیم می توانیم بگوییم اختیارات را بیشتر کنید. مثلًا اگر می خواهید 
سرمایه گذاری کنید اما سرمایه ای که دارید کفایت نمی کند نیاز دارید تسهیلات بگیرید. ولی موقعی هم هست که از همانی 
هم که دارید استفاده نمی کنید. فکر می کنم که ما کلاً عادت کردیم یک مقدار فرافکنی کنیم و مسائل و مشکلات را گردن 
همدیگر بیندازیم. در حالی که در یک فضای منطقی اگر روابط نهادهای سیاسی و تعامل شان بر اساس شاخصه های قانون 
باشد، خیلی از مشکلات قابل حل است. علت اینکه خیلی از مسائل و مشکلات را شاهد هستیم این است که ما خودمان 

نمی توانیم از فرصت هایی که داریم به خوبی استفاده کنیم«.
محمدرضا تاجیک تئوریسین اصلاح طلب اخیرا گفته است: »وقتی یک شورای شهری کامل مال شماست، دولت به 
شکلی مال شماست و همچنین مجلس تا حدود زیادی در اختیار شماست، باید بدانیم آیا در آن حدی که به ما اعتماد 
شده توانسته ایم جوابگوی عملکردمان باشیم؟! اینکه می گویند این سخنان فرافکنی کودکانه است برای این است که فقط 
به دنبال توجیه ناکارآمدی خود هستند و سیاست ورزی را در این می بینند که تمامی مراکز قدرت را باید به ما واگذار کنند 

تا بتوانند کاری انجام بدهند.« 
در روزهای گذشته، »مصطفی هاشمی طبا« فعال سیاسی اصلاح طلب گفته بود: »معتقدم آقای رئیس جمهور به جای 
اینکه هر بار به صورت کلی بگویند که اختیارات باید افزایش پیدا کند و مشخص نکنند منظورشان از اختیارات چیست، بهتر 
است بگویند کدام اختیار را برای نیل به چه مقصود و هدفی نیاز دارند. ایشان که حتی از اختیارات خودش هم استفاده 
نمی کند...رئیس جمهور بهتر است از اختیارات خود استفاده کند و مشکلات را کاهش دهد، بعد به سراغ اختیارات بیشتر برود«.

از دهن کجی به دلار تا ناتوانی دربرابر هژمونی آمریکا؟!
روزنامه اعتماد روز گذشــته در مطلبی با عنوان »پیچ ســوم برجام« نوشت : » گام سوم ایران در حالي که فرانسه به 
نمایندگي از اتحادیه اروپا تلاش مي کند با ارایه فرمول هاي متفاوت تهران را متقاعد به بازگشت از مسیر آمده بکند نشان از 
ناتواني اروپا در مقابله با امریکا و هژموني دلار دارد...در این میان واکنش ها به کاهش تعهدات برجامي ایران به خصوص از سوي 
اروپایي ها با نوعي از محافظه کاري و احتیاط همراه بوده که مي تواند در شکست اروپایي ها در اجراي تعهدات شان نهفته باشد.«
این روزنامه همچنین در پاسخ به ادعای مقامات اروپایی مبنی بر راه اندازی کانال مالی اینستکس نوشت : »ادعا درباره 
اجرایي شدن اینستکس در حالي مطرح شده که این سازوکار اروپایي تا همین جاي کار رئیس ثابتي نداشته است. در حالي 
که گزینه نخست ریاست این سازوکار یعني »برند اربل« قریب به دو ماه پیش با استعفا از پذیرش این پست سر باز زد، روز 
گذشته رسانه هاي آلماني خبر دادند که در نتیجه رایزني هاي »هایکو ماس« وزیر خارجه این کشور با دیگر شرکاي اروپایي، 
میشائیل باك، 66 ساله و سفیر پیشین برلین در کشورهاي کلمبیا، مصر و سوئد به عنوان رئیس ساز و کار تجاري مالي 

بین اتحادیه اروپا با ایران موسوم به اینستکس انتخاب شده است.«
اذعان و اعتراف اعتماد به ناتوانی اروپا در اجرای تعهدات و خالی بودن بسته اینستکس در حالی است که همین روزنامه 
مدعی اصلاح طلبی در بهمن ماه گذشته و در پی اعلام خبر واهی کانال مالی اروپایی ها موسوم به اینستکس با ذوق مرگی 
صفحه یک خود را به اعلام این خبر اختصاص داد و با تیتر » برقراری اینستکس، دهن کجی اروپا به آمریکا« به استقبال 
آن رفته و با بزرگنمایی آن سعی در دستاوردسازی از مذاکره با اروپایی ها داشتند. نکته قابل تامل اینکه در همان مقطع 
روزنامه کیهان در ســرمقاله خود با »آقای رئیس جمهور! از برجام عبرت بگیرید و فریب اینســتکس را نخورید« نسبت به 
رویکرد خبیثانه اروپاهایی در خرید زمان به نفع آمریکا و تحریم ها و نیز انجام مذاکرات فرسایشی با هدف اثر گذاری تحریم 

بر روی مردم و ایجاد نارضایتی و اعتراضات عمومی هشدار داده بود. 
تاسف آور تر اینکه آنها به رغم تجربه عهد و پیمان شکنی آمریکائی ها و اروپایی ها در دهه 80 باز در دام مذاکره با آنها 

افتادند و امروز هم که اذعان می کنند نه اروپا قابل اعتماد است و نه آمریکا، اما هنوز هم نمی دانند راه درست کجاست.
یکی به نعل و یکی به میخ زنجیره ای!

روزنامه آرمان در مطلبی نوشت: »اختیارات قوه مجریه بسیار محدود است و جداي از آنکه مجبور است حَسَب قانون 
عمل نماید، پاسخگو نیز است«.

بی مسئولیتی و انکار مسبب بودن در وضع موجود، بخش جدایی ناپذیر رفتار مدعیان اصلاحات است.
روحانی- خرداد ۹۲- گفته بود: »اختیارات رئیس جمهور در قانون اساسی مشخص است. اینکه رئیس جمهور چطور بتواند 
به آن عمل کند، به توانمندی اش بستگی دارد«. وی در همان مقطع در اظهارنظری دیگر گفته بود:»ریشه همه مشکلات 

به مدیریت و کارآمدی دولت بازمی گردد«.
مصطفی هاشمی طبا، کاندیدای اصلاح طلب در انتخابات ریاست جمهوری ۹6 در روزهای گذشته گفته بود:» رئیس جمهور 

بهتر است از اختیارات خود استفاده کند و مشکلات را کاهش دهد، بعد به سراغ اختیارات بیشتر برود«.
فعالین اصلاح طلب بارها اذعان کرده اند که دولت امکانات و اختیارات گســترده ای دارد، اما اهتمام و اراده جدی برای 

بهره برداری از این اختیارات را ندارد.

درمکتب امام

كربلا را زنده نگه دارید
آن روضه هاى ســنتى را سرجاى خودش نگه داريد، و آن مصيبت ها را نگه داريد 

زنده كه بركاتى كه به ما مى رسد. از آنهاست، و از كربلا اين بركات به ما مى رسد. كربلا 

را زنده نگه داريد، و نام مبارك حضرت سيدالشهدا را زنده نگه داريد، كه با زنده بودن 

او اسلام زنده نگه داشته مى شود.
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برخي ها خیال مي کنند عاشورا براي عبرت است، نه براي عَبره)اشک(؛ اما سالار شهیدان 
فرمود من براي دو چیز شــهید شدم: هم براي عبرت، هم براي عَبره؛ عبرت گرفتن به آن 
عزاداري مي گویند که حرکت کند، پویا باشد، عبور کند از جهل به علم، از جهالت به هدایت، 
از کُندروي به اعتدال، از بیراهه رفتن به استقامت، این را مي گویند عبرت، عبرت یعني عبور. 
آن فرد عزاداري که تماشا مي کند، او اهل عبرت نیست، او فقط مي نالد اهل اشک است، دو 
روز که از عاشــورا سپري شد براي او اثري ندارد، چون او عبرت نگرفت، عبور نکرد، تماشا 
کرد. اصرار قرآن کریم بر این است که )فَاعْتَبِرُوا(،)1(. شما اگر بخواهید بررسي کنید مي بینید 
آیات فراواني است که خدا فرمود عبرت بگیرید،)۲( عبرت بگیرید یعني چه؟ یعني بایستید؟ 
آدمِ ایستا که اهل عبرت نیست، آن که عبور کرد از رذیلت به فضیلت و فرشته خوي شد، او 
عبرت گرفت. پس حضرت فرمود من، هم براي عبرت شهید شدم و هم براي عَبره؛ »عَبره«، 
یعني آنقدر اشک فراوان بریزد که از چشم به صورت بریزد. این بیان نوراني حضرت است که 
فرمود: »أنَاَ قَتِیلُ العَْبْرَهًًْْ«، من کشته اشکم)3(؛ من آنقدر اشک را دوست دارم که کلّ صفحه 
صورت را پرُ کند، چرا؟ این اشــک خاصیتش چیست؟ آن که مي گوید عاشورا براي عبرت 
اســت ســخني گفته است، ولي ناقص است نه کامل، کمال در این است که عبرت با عَبره 
باشد؛ عَبره یعني اشک ریختن بقدري که تمام صورت را پرُ کند. فرمود اگر جامعه عادي 
هستید، اهل حوزه و دانشگاه نیستید، مردم عادي هستید، به هر حال مردم عادي در مبارزات 
سیاسي حتماً باید شرکت کنند، بیگانه را یقیناً باید از مرز طرد کنند، این بیان نوراني حضرت 
امیر)ع( است که فرمود سنگ را از همان جا که آمد برگردانید: »رُدُّوا الحَْجَرَ مِنْ حَیْثُ جَاء«)4(

ثمرات وجود عاطفه در كشور
 اما قرآن فرمود تنها کُشتن، جنگ، مبارزه و حماسه کافي نیست، این براي برون مرزي 
اســت؛ آنچه داخله کشــور را اداره مي کند، )رُحَمَاءُ بیَْنَهُمْ()5( است. عاطفه، مِهر، محبّت، 
علاقه، زمینه یک کشورداري است، آن گلوله زمینه حفظ مرز و بوم است، این اشک حفظ 
درون مرزي است. بنگرید ببینید آن گلوله را داشتیم و کارمان به لطف الهي انجام شد؛ اما 
ارِ  اءُ عَليَ الکُْفَّ این اشک را نداریم، ببینید چه خطرهایي دامنگیر ما شد! قرآن فرمود: )أشَِدَّ
رُحَمَاءُ بیَْنَهُمْ()6( این )رُحَمَاءُ بیَْنَهُمْ( یعني چه؟ ما مي خواهیم بهره عاشــورایي ببریم. الآن 
همه ما این داغ را داریم یا براي خودمان یا براي نوه هایمان. نه پسرانمان و نه دخترانمان در 
ازدواج موفق نیستند، این تعارف ندارد. شما شاید در تمام این منطقه سالي یک بار طلاق را 
نمي دیدید، الآن چرا طلاق زیاد است؟ چرا پسرها دیر ازدواج مي کنند؟ چرا دخترها اگر هم 
ازدواج کنند دیر ازدواج مي کنند؟ چرا زندگي تلخ اســت؟ چرا به افسردگي ختم مي شود؟ 
چرا همه در خانه ها ناله دارند؟ براي اینکه ما این )رُحَمَاءُ بیَْنَهُمْ( را که دستور رسمي دین 
اســت و از عاشوراها شروع مي شود و از این گریه ها شروع مي شود، این را فراموش کردیم. 
الآن همه ما مي دانیم در کشور پانزده میلیون پرونده است، این پانزده میلیون که با خودشان 
دعوا ندارند، با پانزده میلیون دیگر دعوا دارند؛ پس سي میلیون دعوا دارند. این سي میلیون 
هم که در آسمان زندگي نمي کنند، در شهر زندگي مي کنند، آن وقت شما دلتان مي خواهد 
طلاق نباشد! کشور را اشک اداره مي کند، عاطفه اداره مي کند، ادب اداره مي کند، گذشت 
اداره مي کند، صبر اداره مي کند، حالا معلوم شد عاشورا و اشک و عاطفه یعني چه؟ ما این 
سال هاي اخیر زندگي نداریم. امام)ع( فرمود خانه اي که با طلاق ویران شده این بافت فرسوده 
به آساني ساخته نمي شود.)7(، فرمود طلاق خانه را ویران مي کند و خانه اي که با طلاق ویران 
شــده به این آساني ساخته نمي شود؛ هم آن مرد افسرده است، هم آن زن بیچاره افسرده 

است، این زندگي نیست. 
احتکار و اختلاس ، نتیجه نبود رحم و عاطفه

روح مطهّر همه ائمه سر تا پا نوراني باشد، امام )ع( فرمود: »تزََاوَرُوا«؛)8( یکدیگر را ترك 
نکنید! این کار ســنّت بسیار خوبي است، این رفت و آمدها بسیار خوب است. اما امام )ع( 
فرمود: »اگر شیعیان ما هستید به سراغ یکدیگر بروید، قهر نکنید، فامیل ها را ترك نکنید، 
صِله رحم واجب است. کسي که عطوف و مهربان است، نه بیراهه مي رود و نه راه کسي را 
مي بندد، چه رســد به اینکه اختلاس کند یا نجومي باشد یا احتکار کند. این احتکار براي 
چیست؟ چون رحم نیست، چون اشک نیست. ما خیال مي کنیم این اشک فقط براي بهشت 
است، البته براي بهشت هم هست؛ اما ما را رحیم مي کند، هرگز به ما اجازه احتکار نمي دهد 
که ما داشته باشیم و کسي گرسنه باشد. وجود مبارك امام صادق)ع(، از ائمه دیگر هم نقل 
شد، از امام جواد و امام دیگر هم نقل شده کسي در بیابان دارد سفره پهن مي کند، فرمود 
اینجا چرا غذا مي خوري؟ عرض کرد مگر اشکال دارد؟ فرمود بله، این حیوانات تو را مي بینند، 
تو داري غذا مي خوري و اینها گرسنه اند، برو در خانه ات غذا بخور! این امام است، آدم با این 
فکر احتکار مي کند؟! عاشورا یعني این! حضرت فرمود غذا مي خواهي بخوري برو در اتاق و 
در خیمه ات بخور، اینجا چرا سفره پهن کردي؟! این همه پرنده ها و حیوانات تو را مي بینند 

و اینها گرسنه اند، این دین است!
امام صادق )ع( فرمود: »تزََاوَرُوا«؛ با یکدیگر قهر نکنید، فاصله نداشته باشید، صله رحم 
داشته باشید و بروید به سراغ یکدیگر، چرا؟ »فَإنَِّ فيِ زیِاَرَتکُِمْ إحِْیَاءً لقُِلُوبکُِمْ وَ ذِکْراً لِحََادِیثِنَا«؛ 
شما شیعیان ما هستید، شما وقتي دور هم نشستید حرف هاي ما را مي زنید. فرمود حرف هاي 
فُ بعَْضَکُمْ عَليَ بعَْض «؛ احادیث ما شما را  ما شما را به هم نزدیک مي کند » وَ أحََادِیثُنَا تعَُطِّ
یکي مي کند، متّحد مي کند. همه ما بارها مي گوییم: سنگ روي سنگ بند نمي شود، این 
درست است؛ الآن اگر کسي بخواهد برجي بسازد، ساختماني بسازد، خانه اي بسازد طبقه 
اوّل که سنگ گذاشت، طبقه دوم سنگ روي سنگ بیاید که بند نمي شود. چه چیزي این 
سنگ ها را به هم بند مي کند  وساختمان مي شود، برج مي شود، حسینیه یا مسجد مي شود؟ 
یک ملات نرم احتیاج دارد، امام رضا)ع( فرمود دستورات ما آن ملات نرم است، دل ها را به 
هم مرتبط مي کند، آنوقت مي شوید یک کاخ مجللّ از گذشت، ادب، احسان، صبر، بردباري؛ 
وگرنه  آیاجامعه حسیني احتکار مي کند؟! این با کدام عقل هماهنگ در مي آید؟! این فقط 

ارِ( مي شود، یک؛ »أشداء علي المسلمین« مي شود، دو. اءُ عَليَ الکُْفَّ )أشَِدَّ
احتکار، یعنی موش صفتی

 همان گلوله اي که براي بیگانه ها مي زدند، الآن براي داخلي مي زنند، این غذاي مردم را 
احتکار کردي براي چیست؟! چرا ما مانند موش باشیم؟! در قرآن فرمود بعضي مانند موش 
اهل پس انداز و ذخیره  هستند، چرا مانند کبک و کبوتر نباشیم؟! این همه حیوانات که بال بال 
مي زنند، از منطقه هایي براي آب مي آیند و با دست خالي مي روند، اما در مقصد پرُ هستند، در 
راه پرُ هستند، هیچ حیواني که بال زده و آمده بدون غذا نرفته! این را قرآن گفت، فرمود این 
کبوتر که بال مي زند، با دست خالي مي آید من تأمین مي کنم، این موش ها را هم من تأمین 
مي کنم، چرا ما موش باشیم؟! این کار حسین بن علي)ع( است. حالا معلوم شد چرا علي اصغر 
را مي برد؟ معلوم شد چرا زینب را مي برد؟ چرا رباب را مي برد؟ براي اینکه اشک بگیرد، اشک 
سرمایه است، اشک عاطفه است، اشک گذشت است. مي بینید هر جا که اشک نیست، قهر 
است؛ جاهلیت این طور بود. شما تاریخ را بخوانید، مورّخان صدر اسلام گفتند وقتي جنگ بدر 
شد و مسلمان ها پیروز شدند، مشرکین تصمیم گرفتند گریه نکنند، آن ملحدان سران شرك 
گفتند گریه براي کشته ها قدغن است، هیچ کس حق نداشت براي کشته اش گریه کند. یک 
وقت دیدند پیرزني دارد گریه مي کند گفتند بروید بگیرید، گریه قدغن است. رفتند دیدند 
که این پیرزن براي پسر خودش گریه نمي کند، شترش گُم شده دارد گریه مي کند، گفتند 
عیب ندارد. براي کشته ها گریه نکنید، چرا؟ گفتند براي اینکه عُقده بماند بماند بماند تا ما 
جگر حمزه را در بیاوریم و این کار را کردند. آدمِ باعُقده وقتي مسلّط شد کار هند جگرخوار 
را مي کند. اشک، آدم را معتدل مي کند. این براي هزار سال و دو هزار سال و سه هزار سال و 
یک میلیون سال قبل نیست. اشک، آدم را معتدل مي کند، عطوف مي کند، مهربان مي کند، 
اگر نشد عُقده اي مي شود. حالا حمزه را کشتید بسیار خوب! اما اینکه جگرش را در بیاورید 
و بگذارید لاي دندانتان، این براي چیست؟! براي اینکه آن عقده را تأمین مي کند. اینکه در 
زیارت عاشورا مي گوییم »وَ ابنُْ آکِلةَِ الْکْبَاد«، معلوم مي شود این تنها یک کبد و یک جگر 
نبود، چون »اکباد« جمع است. تنها جگر حمزه را که در نیاوردند، حالا حمزه معروف شد، 
این کار را کردند. عاشورا آن سِمت را دارد که ما این شصت میلیوني که شب و روز در خانه 

جنگ دارند به شش نفر برسانیم، این کار عاشوراست و مي تواند این کار را بکند. 
پس عاشورا هم مرکز عبرت است و هم مرکز عَبره؛ عبرت یعني عبور کردن ما از زشتي 
به زیبایي، از جهل به علم، از ظلم به عدل و مانند آن. عَبره یعني آن قدر اشک بریزیم که 
بشویم عطوف، الآن ما با بیگانه ها کاملًا اشدّاء هستیم چه با آمریکا، چه با صهیونیسم، چه با 
ار( هستیم؛  اءُ عَليَ الکُْفَّ اقمار و اذنابشان؛ اما )رُحَمَاءُ بیَْنَهُمْ( را نداریم، نسبت به بیگانه )أشَِدَّ

اما نسبت به درونمان اهل عبرت و اهل عاطفه باشیم، این را کم داریم.
بیانات حضرت آیت الله جوادي آملي )دام ظله( در جلسه درس اخلاق؛ 97/6/29 

مرکز اطلاع رسانی اسرا 

عاشورا، مركز عبرت و عَبره

خوان حکمت روزهای یک شنبه منتشر می شود. 
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از  تبعیت كننده  رسانه های  »خبرنگاران 
تحریم های آمریکا علیه جمهوری اســلامی 
ایران حق ورودشان به ایران ممنوع می شود 
و دولت ملزم به ایجاد سازوكارهای لازم برای 
اجرای آن اســت« این بخشی از طرح جدید 
نمایندگان مجلس علیه گماشتگان رسانه ای 

آمریکا است.
با توجه به تشــدید تحریم هــای آمریکا علیه 

مــردم ایران و نیز خروج غیرقانونی آمریکا از توافق 
هسته ای برجام، نمایندگان مجلس شورای اسلامی 
نیز با تدوین و تهیه طرح هایی، اقدامات پیشگیرانه و 
مقابله به مثل با رفتارهای خصمانه آمریکا، به خصوص 

در حوزه تحریم ها را در پیش گرفته اند.
بر همین اساس، جمعی از نمایندگان مجلس 
شــورای اسلامی با تدوین طرح جدیدی، خواستار 
تحریم خبرنگاران کشورهای حامی تحریم ایران از 

سوی ایالات متحده آمریکا شده اند.
به گــزارش خبرگزاری تســنیم، عنوان این 
طــرح که به امضای بیش از 160 تن از نمایندگان 
مجلس رسیده این گونه ذکر شده: »ممنوعیت ورود 
خبرنگاران رسانه های تبعیت کننده از تحریم های 

آمریکا به کشور ایران«
در مقدمه توجیهی طرح آمده: »نظر به اقدامات 
برخی رسانه های خارجی علیه منافع ملی ایران و 

مقابله با تبعیت کننــدگان از تحریم های ظالمانه 
آمریکا، خبرنــگاران رســانه های تبعیت کننده از 
تحریم های آمریکا حق ورودشــان به ایران ممنوع 
می گردد.«موضــوع طرح نیز این چنین تشــریح 
شده اســت: »خبرنگاران رسانه های تبعیت کننده 
از تحریم های آمریکا علیه جمهوری اسلامی ایران 
حق ورودشان به ایران ممنوع می شود و دولت ملزم 

به ایجاد سازوکارهای لازم برای اجرای آن است.«

طرح جدید مجلس برای تحریم رسانه های حامی مواضع آمریکا علیه ایران

سرویس سیاسی- 
رسول خدا صلوات الله علیه گویا این روزها 
را می دید كه فرموده بود: »همانا از شــهادت 
حسین، حرارتی در قلوب مؤمنان پدید می آید 
كه هرگز رو به سردی نمی گراید«! در تقویم 
خون سیدالشــهدا، همیشه سایه خورشید 
بلند است! هر سال باشکوه تر از سال پیش! 
هر محرم زیباتر از محرم قبل! السلام علیک 
یا اباعبدالله! چه زیباست این سلام آسمانی! 
یزیدیان چه ابلهانه توهــم زده بودند دهم 
با  محرم سال 61 هجری قمری، خداحافظی 
حسین بن علی است لیکن »حسین« هنوز هم 
زنده است و »سلام بر حسین« هنوز هم مانده 
است! آنچه فزون شده مهر و محبت اولاد آدم 
به حضرت اباعبدالله است! ناظر بر این امر است 
كه معتقدیم عاشورا یک واقعه نیست، یک 
تابلو نیست، یک روز نیست، نماد هم نیست، 
عاشورا یک مدل نیست، یک حقیقت است كه 

در تمامی تاریخ جریان دارد. 
آری »عاشورا یک حادثه نیست، یک فرهنگ 
است«؛ فرهنگی که منظومه ای از خوبی ها و زیبایی ها 
را در خود جا داده و به ثمن »اشک«، که زبانِ دل 
و پاســدار خون شهید اســت و »گریه«، که فریاد 
مظلومیّت و بصیرت عبرت آموز است، جرعه جرعه 
در کام جــان و روان عاشــقانش می ریزد و پله پله 
شــیفتگانش را تا خدا عروج می دهد و »کربلا« در 
این میان فراتر از قطعه ای زمین، حرم حق است و 
مثالی است برای این  که در مقابل عظمت دشمن، 

انسان نباید دچار  تردید شود.
عاشورا منبعی تمام نشدنی 

در همه دوران ها
به درســتی سید اهل قلم، شــهید آوینی در 
کتاب »فتح خون«، عاشــورا را تحولی می داند که 
قادر است به عنوان منبعی تمام نشدنی در هر دوره و 
زمانه ای، وضعیتی جدید در برابر آدمی  قرار دهد و 
نجات دهنده  او از جهان تنگ و روزمرگی های کوچک 

و ننگ آور او باشد.
بدون شک، نهضت حسیني را مي توان مهم ترین 
منبــع حیات بخش جریان تشــیع و نهضت هاي 
عدالت خواه و آزادي بخش در جهان اسلام در طول 
تاریخ دانست که به مثابه چراغ راه، آرمان و راهبرد 
مبارزه را براي مجاهدین راه حق  ترسیم کرده است.

عاشورا رمز همه فتوحات ما 
نهضت اســلامي ملت ایــران نیز با الگوگیري 
از قیام حســیني توانست بر رژیم ستمشاهي غلبه 
کرده و در برابر استکبار جهاني استقامت کند. از یاد 
نمی بریم که با همین الگوگیری از امام عاشورا بود 
که توانستیم از »گردنه سخت روزگار جنگ« عبور 
کنیم! و امروز هم که مواجهه استکبار جهانی با نظام 
اسلامی به جنگ تمام عیار اقتصادی رسیده، انقلاب 
اسلامی در چهل سالگی خود با تمسک به عاشورا و 
مکتب حسین)ع( است که همچنان ایستاده و ما با 
»حسین« از این »گردنه سخت جنگ روزگار« هم 
عبور خواهیم کرد ان شاءالله و و قدر مسلم »عاشورا« 

رمز تمام فتوحات ماست.
روشنفکران غربزده باید عادت کنند به اینکه هر 
عاشورا، پرشور و شعورتر از عاشورای سال پیش باشد! 
این سنت الهی است. آنچه باید بدانند این است که 
بحث اصلی کربلا، آب نبود! جنگ میان دو اسلام بود. 
اسلام ناب محمدی، از یک سو و اسلام علنی کردن 
هر نوع فسق و فسادی، از سوی دیگر! اسلامی که 
تن به امان نامه شمر نمی دهد و اسلامی که فریفته 

وعده دروغین ملک ری می شود.
تیزی خنجر شمر و قهرمان های سازش 
 آری در آستانه رستاخیز عاشورا کسانی که حتی 
آب خوردن مردم را هم گره به قول و قرار دشــمن 
زدند و عمق فهم شــان از کربلا، خلاصه در مبحث 
آب می شود را دعوت می کنیم به اسلام عزت مدار 
حســین  بن  علی)ع(! حســین)ع( و اصحابش هم 
می توانستند تن به بیعت با یزید بدهند و آقایی او را 
بپذیرند لیکن سخن سر آن است که اصلا و اساساً 
یکی چون حسین با یکی چون یزید، تن به بیعت 
نمی دهد! آنها که گفتند خزانه خالی است و آمریکا 
می تواند ظرف 5 دقیقه تمام توان نظامی ما را نابود 
کند و نسخه انفعال و تحمیل پذیری پیچیدند، باید 
تناقضات بزرگ خود با گفتمان ســالار آزادگان را 
حل کننــد. همان ها اگر به لوازم گفتمان مقاومت 
عمل کرده بودند، خسارت محض را برای کشور به 

ارمغان نمی آوردند.
مکتبی که  تربیت شده آن، شهادت را »احلی من  
العسل« می داند، با  ترس از تهدید دشمن یا  ترساندن 
مردم از این طریق قابل جمع نیســت. امام حسین 
کجا جبهه خودی را از سایه جنگ و تهدید  ترساند 
تا مثلا رای بگیرد یا در رقابت های سیاسی استفاده 

کند؟ کجا مستکبران را »کدخدا« و »مودب« خواند؟
سیلی خوردن یزیدتباران 

ثمره مقاومت حسینی
ملــت ما هــم از حســین)ع( درس مقاومت 
آموخــت و به خوبی زیبایی هــای این مکتب را بر 
مدار جهاد تجربه کرد و همین مکتب هم کشور را 
حفظ کرد و هم رشد داد. امروز در دنیا ملت ما را با 
لهَّ می شناسند از ثمره مقاومت  ا الذِّ شعار هَیهَاتَ مِنَّ
حسینی که دشمن درجه یک ملت ایران که نمونه 
تبار یزیدی اســت پی در پــی در منطقه از عراق و 
 ســوریه گرفته تا لبنان و فلســطین و یمن سیلی 

می خورد.
چه آنکه نشریه آمریکایی »نشنال اینترست« 
نیز درباره اثرپذیری عمیق ایرانیان از حماسه عاشورا 
خطاب به دولتمردان کاخ سفید می نویسد که ترامپ 
که خود را به یزید مدرن تبدیل کرده اســت، باید 
تجربه صدام حسین را به یاد داشته باشد که تقریبا 
چهل سال پیش به ایران حمله کرد؛ وی باید هشیار 

باشد تا به سرنوشت او گرفتار نشود.
»اگر سیاســتمداران آمریکایی مصمم باشند 
سیاستی مشخص درباره ایران تشکیل دهند، باید 
بدانند که لحاظ کردن نگــرش ایرانی ها، از جمله 
روان شناسی تاریخی و ملی آنها که سیاست ورزی 
کشــور را تعیین می کند، بخشــی جدانشدنی از 
آنهاست. تاریخ میراث امام حسین و اینکه چگونه 
احساســات ایرانی ها را شــکل داده، کلید مهمی 
 برای درك ماهیت ایرانی ها در شــرایط بحران های 

شدید است.«
در فرهنگ عاشورا 

جایی برای تسلیم وجود ندارد
این نشریه آمریکایی خاطرنشان می کند: »دولت 
ترامپ و دشمنان ایران در واشنگتن، تلاش می کنند 
وانمود کنند که جنگ با ایران سریع و آسان است. 
جان بولتون مشاور امنیت ملی آمریکا پیش از سال 
۲01۹ در جمع طرفداران سازمان مجاهدین - که 
زمانی آمریکا آنها را سازمانی  تروریستی نامیده بود- 
مدعی شد تجمع مشابهی در تهران برپا خواهد شد، 
به این معنا که سرنگونی رژیم ایران قریب الوقوع است. 
تام کاتن سناتور تندرو و جمهوری خواه آرکانزاس که 
به ضدایرانی بودن مشهور است، با قاطعیت گفته بود 
که آمریکا با دو حمله، در جنگ با ایران پیروز خواهد 
شد، »نخستین حمله و آخرین حمله.« ترامپ خود 

از تهدید »پایان رسمی   ایران« خبر داده و گفته بود 
جنگ با ایران کوتاه خواهد بود.

با وجود ابراز اطمینان در این لفاظی ها، شواهدی 
در تایید این امر وجود ندارد. آخرین جنگ تمام عیار 
ایران، بعد از تهاجم عراق در سال 1۹80 بود. صدام 
حســین هم مانند دولت ترامپ در آن زمان تصور 
می کــرد می تواند برای پیروزی بــر ایران، از نقاط 
ضعف ایــران و بی ثباتی پس از انقلاب، اســتفاده 
کند. گرچه عراق در ابتدا پیروزی هایی به دســت 
آورد و خرمشهر را  اشــغال کرد، اما تهاجم بیگانه 
مردم را تشــویق به اقدام کرد و با تمرکز مردم به 
 دفاع از سرزمینشــان، جمهوری اسلامی استحکام 

یافت.«
این مجله آمریکایی تأکید می کند: »جایی برای 
تســلیم وجود ندارد. حماسه کربلا میراث مقاومت 
علیه بی عدالتی است که قهرمان اصلی آن به خاطر 
مخالفت با استبداد بسیار قابل احترام است. لحظه 
قربانی شــدن حســین، وی را ماندگار ساخت. در 
هرگونه تحلیل از هزینه های جنگ با ایران، ضروری 
است قدرت این تصویرپردازی در نظر گرفته شود.«

»هر روز عاشوراست« 
چه معنایی می تواند داشته باشد؟

آری امروز هم بصیرت دینی و شور عاشورایی، 
ما را باید در فهم جبهه حسینی امروز و ابعاد جنگ 
امروز ما با یزیدیان آن گونه که نشــریه آمریکایی 
تحلیل کرده بکشاند. اگر کسی فهم دقیق از رسم 
عالم داشته باشد مطمئنا درك خواهد کرد که این 
جمله که »هر روز روز عاشوراســت« چه معنایی 

می تواند داشته باشد. 
تمام سخن اینجاســت که رشته معرفتی که 
سرسلسله دار آن حسین بن  علی)ع( است، تکلیف 
امروز عاشقان طریق حسین را معین می کند. والله 
حسین  بن علی علیه السلام وارث آدم است و ملیت 
او، ملیت تمام احرار عالم و عجیب نباشد که منجی 
عالم بشریت نیز خود را با حسین)ع( معرفی می کند 
و به حسین می شناساند! کاش زودتر بیاید مهدی 
فاطمه سلام الله علیها با رمز عاشورا که فتح الفتوح 

او دیدنی تر است. 
روی شجره طیبه عاشورا، همه برگ ها مانده اند 
و همه شهدا زنده اند بدان امید که در سپاه بقیهًْ الله 
باشند و هر چند هنوز هم محرم است اما ما منتظریم 

تا محرم گردد...!

گزارش تحلیلی كیهان از راهبرد مقاومت عاشورایی

چهل سال عبور از طوفان با كشتی نجات حسین)ع(

سرویس سیاسی- 
غائله برادران صدرالساداتی كه به سرعت 
به خوراک رسانه های معاند تبدیل شد تا از 
آن برای متهم كردن كشورمان استفاده كنند 
با اطلاعاتی كه نمایندگان قم دادند به پایان 
رسید و چنان كه گفته شده آنان در میانه اتوبان 
تهران- قم گوشی هایشان را خاموش كرده و به 

روستایی در اطراف فردو رفته اند. 
اواخر هفته گذشته ماجرای مفقود شدن چندنفر 
که از قم عازم فرودگاه مهرآباد بودند به ســرعت در 
فضای مجازی منتشر شــد. همان طور که انتظار 
می رفت این خبر به سرعت مورد استقبال معاندان 
ایران قرار گرفت و بر روی خروجی سایت های بیگانه 
قرار گرفت و وحشت افکنی در جامعه ایرانی با این 
خبر شــدت گرفت. خبری کــه یک عضو مجلس 
خبــرگان نیز در بطن آن قرار داشــت و همین بر 

اهمیت خبر می افزود.
ماجــرا این گونه آغاز شــد: روز چهارشــنبه 
13شهریور تازه به پایان رسیده بود که باز هم پای 
فضای بی در و پیکر مجازی به میان آمد. ساعت 1 
بامداد پنجشــنبه گذشته کانالی که گفته می شود 
یکی از تریبون های »سیدمهدی صدرالساداتی« است 
به نقل از یک فرد که به عنوان فعال فضای مجازی 
شهره است مدعی شد که صدرالساداتی ها ۲4 ساعت 
است که از خانه خود در شهر قم به قصد رفتن به 
فرودگاه مهرآباد خارج شده اند و تاکنون از آنها خبری 
نیســت. این کانال مدعی شد که تلفن همراه همه 
آنها از دسترس خارج شده است، اما مهم ترین بخش 
روایت اولیه این بود: »خوش بینانه ترین فرضیه این 

است که بازداشت شده باشد!«
خوش بینانه ترین فرضیه 
برای بدبین كردن جامعه

نقل »خوش بینانه ترین فرضیه« در روایت این 
کانال مفاهیمی  را در خود مستتر دارد. مفاهیمی  از 
قبیل سر به نیست شدن آنها توسط نیروهای امنیتی. 
این گونه ادعاهای واهی و متهم کردن یک نهاد به 
توهماتی از این قبیل تنها به ســبب فضای بی در و 
پیکر مجازی اســت. قریب به یک سال و نیم قبل 
برخی کشورهای اروپایی مانند آلمان برای انتشار 

اخبار کــذب و دروغ و همچنین فضاســازی های 
هدفمند در رسانه های مجازی نوظهور )اینستاگرام، 
تلگــرام، توئیتر، فیس بوك، واتــس آپ و...( جرایم 

سنگینی تعیین کردند. 
چند ساعت از انتشار اولین روایت گذشته بود که 
همان کانال با روایت همان فرد )فعال فضای مجازی( 
اسامی آن افراد را منتشر کرد: »روح الله صدرالساداتی« 
عضو مجلس خبرگان، »مهدی صدرالســاداتی« و 
»رضا صدرالساداتی« برادران وی و شخصی به نام 
»مجتبی پرگر«. روح الله صدرالساداتی که نماینده 
استان هرمزگان در مجلس خبرگان است چنان که 
همان کانال روایت کرده به سمت فرودگاه مهرآباد 
عازم بوده تا به استان هرمزگان برود اما چرا به صورت 

خانوادگی هنوز مشخص نشده است!
قرارگرفتن در مركز خبر

پس از انتشــار این دو خبــر اولیه بود که این 
تیترها در فضای رســانه های دیداری و کانال های 
خبری فضای مجازی به سرعت نشر یافت: »افشاگر 
مفاسد اقتصادی ناپدید شد!« در اصول خبرنگاری 
ارزش خبری به نام »شهرت« وجود دارد. یعنی هر 
چه فرد مشهورتر باشد دامنه فراگیری خبر مربوط 
به او بیشتر اســت. بنابراین و علی القاعده روح الله 
صدرالســاداتی که نماینده مجلس خبرگان است 
بایــد در مرکز روایت آن کانال باشــد اما این گونه 
نیســت. متن روایت اولیه آن کانال به این شــرح 
است: »سید مهدی  صدرالساداتی]!![ ساعت ۲ ونیم 
بامداد چهارشنبه 13 شهریور از قم خارج شده که از 
فرودگاه مهرآباد برود بندرعباس. تا الآن نزدیک ۲4 
ساعت است که هم گوشی خودش خاموش است 
هم راننده و افرادی که با وی بوده اند. همه نگرانند.«
در ادامه آن روایت به طراحی اولیه توطئه نیز 
صورت گرفته است: »فرودگاه می گوید حتی دیشب 
بلیط هواپیما را هم از گیت نگرفته اند. سید مهدی 
مثل بقیه اخیرا چندین بار تلفنی و پیامکی تهدید 
شده بود]!![ خوشــبینانه ترین اتفاق این است که 
 بازداشت شده باشد. دوستانش تا الآن به خانواده شان 
گفته بودند که به بندرعباس رسیده  و در جلسه و 
سخنرانی است و امکان تماس ندارد تا از نگرانی در 

بیایند. الآن چه کار باید کرد؟«

بــه جای »روح الله صدرالســاداتی« برادر وی 
»مهدی صدرالساداتی« در مرکز توجه مخاطب قرار 
گرفته تا سپس به عنوان »افشاگر مفاسد اقتصادی« 
از او یاد شــود و انگیزه برای سر به نیست کردن او 
و همراهانــش تکمیل گردد. چرا که مدتی پس از 
انتشــار خبر ناپدید شــدن آنها و در حالی که انواع 
گمانه زنی ها درباره مفقودان ادعایی در حال بازنشر 
بود، یک کانال تلگرامی  ادعا کرد افراد مزبور با حکم 
دادگاه ویژه روحانیت بازداشت شده اند اما دادسرای 
ویژه روحانیت بلافاصلــه این خبر را تکذیب کرد. 
تکذیب دادســرای ویژه نشان داد اساساًً بازداشتی 
در کار نیســت، چراکه هرگونه بازداشــت نیازمند 

حکم قضایی است.
خبرهای نمایندگان قم

بعداز ظهــر جمعــه )15شــهریور( »احمد 
امیرآبادی« نماینده قم در مجلس شورای اسلامی و 
عضو هیئت رئیسه مجلس در صفحه خود در فضای 
مجازی نوشت: »پیگیر موضوع برادران صدرالساداتی 
شدم مســئولین مربوطه گفتند احضار و بازداشت 
نشــده اند و در حال حاضر در قم به سر می برند و 
زندگی عادی خودشان را دارند.« اما نکته قابل تأمل 
در جمله پایانی متن امیرآبادی نهفته که نوشته بود: 

»به خدا پناه می بریم از شر شیطان«
پس از انتشــار این پست امیرآبادی ویدیویی 
بعد از ظهر روز جمعه 15 شــهریور در شبکه های 
اجتماعی منتشــر شد، که پدر صدرالساداتی ها در 
آن می گوید »تا این لحظه خبری تایید شده مبنی 
بر پیدا شــدن آنها در قم یا در جای دیگر به دست 
ما نرسیده است.« او سپس می افزاید: »رسانه هایی 
که خبر داده اند این دو در قم هستند، مدرکی برای 
اثبات ندارند و خانواده های آنها نگران شان هستند!«

استوری گذاشتن 
به رغم بی خبری خانواده!

حجت الاسلام والمسلمین مجتبی ذوالنور دیروز 
)شنبه 16شهریور( در حاشیه آئین تودیع و معارفه 
سرپرست دانشگاه علوم پزشکی قم در گفت و گو با 
خبرنگاران،  با  اشاره به انتشار استوری توسط مهدی 
صدرالساداتی در شبکه اجتماعی اینستاگرام گفت: 
»وقتی استوری می گذارند یعنی موبایل همراه دارند، 

 کدام بازداشتی است که موبایل در اختیار دارد؟«
سپس ذوالنور تلویحاً به این موضوع که ویدئو 
و خبرهای نگرانی خانــواده آنها در فضای مجازی 
دســت به دست می شــود و احساســات مردم را 
به بازی می گیرد  اشــاره کــرده و می گوید: »جای 
استوری گذاشــتن، تماس بگیرند و وضعیت خود 
را اعلام کنند؛ اگر بازداشت شده اند بگویند که آنها 

را گرفته اند.«
زغال و قلیان برای اتراقگاه پنهانی!

ذوالنور ابتدای ماجرا آنها را این گونه شرح داده: 
»آقایان صدرالساداتی ربوده و مفقود نشدند و کسی 
هم آنها را به جایی منتقل نکرده است. خودشان در 
مســیر قم- تهران یعنی اطراف مجموعه خدماتی 
مهتاب، تصمیــم می گیرند که موبایل های خود را 
خاموش کنند و به قــم برگردند که نهایتا موبایل 
خود را خاموش کــرده و به قم برمی گردند.آنها به 
منزل برادر آقای غفاری )غفار عباســی مراغه ای( 
می روند و به کســی هم خبــر نمی دهند. آنجا در 
منزل برادر آقای غفاری حضور داشــتند و خانواده 
آنها نیز بی اطــلاع بودند. با توجه به اینکه خانواده 
آنها خبری از آنها نداشتند اذیت و ناراحت شدند و 
نهایتاً به آگاهی و مراجع دیگر مراجعه کردند که از 

اینها خبری نیست و مفقود هستند.«
رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس شورای اسلامی همچنین به نکات دیگری  
اشاره کرده است: »در زمانی که خبرهایی از مفقود 
شدن آنها در فضای رسانه ای منتشر شد،  از آنها اطلاع 
داریم که در روستای فردوی قم بودند و حتی اینکه 
در مسیر نیز زغال و قلیان خریده اند، نیز مشخص 
است. در استوری منتشر شده، تصویری از تابلوی 
پنج کیلومتری کیاســر را نشان می دهد و این کار 
آنان برای این است که بگویند قم نبوده اند ولی آنها 

در روستای فردوی قم بودند.«
مسئولین قوه قضائیه گفته اند در روزهای آینده 
حقیقت ماجرا را روشــن خواهند کرد. انتظار این 
است که با افرادی که از فضای بی دروپیکر مجازی 
سوءاستفاده کرده و فضای جامعه را ملتهب کرده و 
احساسات مردم را به بازی گرفته اند برخورد صورت 

گیرد تا جامعه شاهد تکرار این مسایل نباشد.

غائله برادران صدرالساداتی؛
از ادعای مفقودشدن تا خرید زغال و قلیان!

هفدهم شهریور 1357 از دردناك ترین وقایع 
قبل از پیروزی انقلاب اسلامی است که در این واقعه، 
تاریخ شاهد هجوم نیروهای حکومت پهلوی به مردم 
بــود؛ در این رویداد تلخ مردمی که در اعتراض به 
سیاست ها و عملکرد شاه در میدان ژاله )شهدای 
فعلی( جمع شده بودند، به رگبار گلوله های مأموران 
حکومتی بسته شدند. نکته قابل توجه این است که 
این هجمه به قدری وحشیانه بوده که برخی از مردم 
و حتی کودکان که در خیابان برای تماشا ایستاده 

بودند، قربانی شدند.
»عذرا جعفری پور فرشــمیرانی« مادر شهید 
مفقود دفاع مقدس »مجید مســگر طهرانی« که 
از مبــارزان دوران انقلاب بــوده، روایتی از واقعه 
17 شهریور را بیان می کند. این روایت را در ادامه 

می خوانیم:
در دوران قبل از پیروزی انقلاب اســلامی و 
تظاهرات و مبارزه ها من و همســر و پســر بزرگم 
محمد در خانــه نمی ماندیم؛ منزلمان در خیابان 
نیــروی هوایی و در نزدیکی پادگان بود. آن محله 
به صورت مــداوم زیر نظر بود و با هر حرکتی که 
انجام می گرفت، صدای تیراندازی شنیده می شد؛ 
هر کدام از ما هر کاری از دستمان بر می آمد برای 
مبارزان انجام می دادیم و خود نیز با رژیم طاغوت 
مبارزه می کردیم؛ در آن روزها ما به کســانی که 

کوکتل مولوتف درست می کردند، کمک می کردیم 
و گاهی به آنها غذا می دادیم؛ وقتی اطلاع می دادند 
که بیمارستان ها به پنبه یا پارچه نیاز دارند، برایشان 

می فرستادیم. 
ما در روزهایی که تظاهرات علیه رژیم طاغوت 
انجام می شد، در خانه مان را باز می گذاشتیم تا اگر 
نظامیان شاه، مبارزان را تعقیب کردند آنها را پناه 
دهیم. یک بار هم پیش آمده بود که تعداد زیادی از 
مبارزان به منزلمان آمدند و بعد از اینکه دیدیم دیگر 
سرو صدا شنیده نمی شود از خانه مان بیرون رفتند. 
پســر بزرگ ترم محمد حدود 18 ســاله بود 
خیلی فعال بود؛ در شب هایی که حکومت نظامی 
بود به همراه همســر و پسرم به پشت بام منزلمان 
می رفتیم و شعار الله اکبر ســر می دادیم. ترس از 
چیزی یا کســی نداشتیم حتی بعد از شعاردادن، 
صدای پای سربازهای شــاه را می شنیدیم اما باز 

هم ادامه می دادیم.
روز 17 شهریور با اینکه از رادیو اعلام حکومت 
نظامی کرده بودند اما مردم در خیابان ها بودند؛ در 
این روز همین طور که در خیابان ایســتاده بودیم، 
صدای جیــغ و فریاد آمد؛ خودمــان را به کوچه 
رســاندیم دیدیم که دختر 8 ساله ای بر اثر اصابت 

گلوله به ناحیه شکم شهید شده است.
آن کودك گناهی نداشت فقط درکوچه کنار 
مادرش ایســتاده بود و مردم را تماشا می کرد که 
نیروهای نظامی از خیابان پیروزی شلیک کردند 
و تیر به شــکم او اصابت کرد؛ بعد هم خانواده آن 
دختر بچه، فرزندشان را به خانه بردند و روی جسم 
بی جان او یخ گذاشتند تا بعد از درگیری ها و به دور 
از چشم مزدورها او را به خاك بسپارند. چون خانواده 
آن کودك نگران بودند که مبادا فرزندشان به دست 

نیروهای حکومتی بیفتد.

در همین روز یکی از خانم های مبارز در خیابان 
بود؛ همســر او به دنبالش آمد و گفت »بیا برویم 
منزل، الان بیرون ماندن خطرناکه«. خانمش نرفت. 
آن آقا وقتی داشت به منزل می رفت، نظامیان شاه 
جلوی درب منزلشان به او شلیک کردند و در جا 
شهید شد. بعد از این ماجرا ما به منزل شان رفتیم؛ 
روی پیکر شهید ملحفه سفید کشیده بودند؛ خانواده 
آن شــهید هم پیکرش را در خانه نگه داشتند و 
چند روز بعد به دور از چشــم نیروهای شــاه او را 

به خاك سپردند. 
با دیدن این صحنه ها، مبارزات همچنان ادامه 
داشــت تا اینکه شب ۲1 بهمن 57 با دوستان سر 
خیابان ایستاده بودیم تا اگر کمکی نیاز بود انجام 
دهیم؛ یک لحظه احساس کردم شیء محکمی به 
دستم خورد؛ از شدت درد دور خودم چرخیدم؛ اول 
فکر کردم ســنگ به دستم خورده و دنبال سنگ 
می گشتم. همه دورم جمع شدند بازویم را محکم 
گرفته بودم؛ تا دستم را از روی بازو برداشتم، خون 
به زمین ریخت. دوســتان من را به مدرســه سر 
کوچه مان بردند؛ البته در دوره انقلاب مدرســه را 
تبدیل به درمانگاه کرده بودند؛ در آنجا بازوی من 
را پانسمان کردند و عکس گرفتند که خوشبختانه 
گلوله در بازویم نمانده بود؛ اما تا مدت ها دســتم 

کبود و متورم بود.

خاطره بانوی مبارز از واقعه 17 شهریور

نیروهای نظامی شاه 
حتی به كودک 8 ساله هم رحم نکردند

فاطمه ملکی

بقیه از صفحه2
این اظهارنظر در حالی است که مقامات دولت ترامپ تا پیش از این مدعی بودند که برجام بدترین توافق تاریخ است.

پمپئو همچنین با اشاره به اقدام ایران در کاستن از تعهدات هسته ای، از کشورهای اروپایی خواست آنچه به ادعای او »اخاذی 
ایران« خوانده شده را متوقف کنند.

محمد جواد ظریف، وزیر امور خارجه در پیامی توئیتری در پاسخ به لفاظی پمپئو نوشت: مایک پمپئو! اخاذی دقیقا چیست؟ 
آیا اخاذی نقض یک قطعنامه )شورای امنیت( سازمان ملل و مجازات کردن کسانی که آن را رعایت می کنند، نیست؟ پیشنهاد 
رشوه برای دزدی نفت و تحریم کردن آنهایی که رشوه را نمی پذیرند؟ شاید هم )اخاذی( درخواست تسلیم شدن ایران یا تاکید 

بر گرسنگی کشاندن مردمش باشد؟ یا اینکه )از نظر شما اخاذی( یک اقدام قانونی طبق مفاد برجام است؟
مایا کوسیانچیچ، سخنگوی امور خارجی و امنیتی اتحادیه اروپا  در اظهارنظری گستاخانه گفت: اتحادیه اروپا به ایران توصیه 
می کند که تمامی فعالیت های خود را که با تعهداتش تطابق ندارد بازگرداند و از هرگونه اقدامی که اجرای کامل توافق هسته ای 
را تضعیف می کند خودداری کند.وزارت امور خارجه انگلیس نیز آغاز تزریق اورانیوم به سانتریفیوژها در ایران را »ناامیدکننده« 
توصیف کرد. به گزارش فارس، ژرارد آرود، سفیر سابق فرانسه در واشنگتن در پاسخ به توئیت وزیر خارجه آمریکا علیه ایران 

نوشت: اقدامات ایران نتیجه خروج آمریکا از برجام و بازگرداندن تحریم ها است.
مارك اسپر، وزیر دفاع آمریکا در نشست خبری مشترك با همتای فرانسوی خود با  اشاره به کاهش تعهدات برجامی ایران، 

در اظهارنظری گستاخانه گفت: از نقض برجام و اقدامات تازه ایران در این زمینه متعجب نشده ایم.
فلورنس بارلی، وزیر دفاع فرانسه نیز در پاسخ به همین سؤال در اظهارنظری گستاخانه تاکید کرد که ما تلاش می کنیم 
ایران را به سمت تعهد به برجام سوق دهیم.گستاخی مقامات آمریکایی و اروپایی در حالی است که این کشورها تاکنون به 

هیچ عنوان به تعهدات برجامی خود عمل نکرده اند.
واكنش روسیه

لنوید اسلاتسکی، رئیس کمیته روابط خارجی دومای روسیه، در واکنش به اعلام اتخاذ گام سوم کاهش تعهدات برجامی 
از طرف ایران افزود: این)گام سوم( پاسخی به تحریم های جدید آمریکا علیه ایران و همچنین ناتوانی اتحادیه اروپا در عمل به 

وعده هایش است.

گزارش خبری تحلیلی كیهان

گام های كوچک 
پاسخ محدودیت های بزرگ برجام نیست

مدیرعامل سازمان بیمه سلامت گفت: به موجب 
آیین نامه »وسع« تمام آحاد ایرانیان ظرف مدت 6 ماه 
پس از ابلاغ آیین نامه باید دارای پوشش بیمه ای باشند.

به گزارش روابط عمومی ســازمان بیمه سلامت، طاهر 
موهبتی در جلسه ماهانه شورای اطلاع رسانی سازمان بیمه 
ســلامت گفت: با پرداخت 1۲00 میلیارد تومانی که ظرف 
هفتــه جاری و هفته آینده به ارائه دهندگان خدمت صورت 
می گیرد، پرداخت های سازمان بیمه سلامت به داروخانه ها 
به تیرماه رسید. همچنین در بخش خصوصی به خرداد ماه 
رسیدیم و برای دانشگاه ها خوشبختانه 7۹ درصد از معوقات 

خردادماه پرداخت شده است.
موهبتی درخصوص بدهی سازمان بیمه سلامت به مراکز 
ارائه خدمات مربوط به سال ۹7، افزود: از سال گذشته، دو ماه 
و نیم به داروخانه ها، سه ماه و نیم به بخش دولتی و دو ماه به 

پزشکان بدهکار هستیم.
وی با  اشــاره به اینکه چهار هزار و 300 مورد راهنمای 
بالینی مصوب وزارت بهداشت در کشور در حال اجرا است، 
ادامه داد: بر همین اســاس و با توجه به راهنماهای بالینی، 
هزینه ســونوگرافی جنین برای بیمه سلامت به رتبه ششم 
نزول کرد. همچنین تصویربرداری 6/4 درصد هزینه های مارا 
تشکیل می داد که حدود 656 میلیاد تومان را شامل می شد و 
در بخش سونوگرافی شکم و لگن 67۲ هزاربار مراجعه داشتیم.
مدیرعامل سازمان بیمه سلامت درخصوص ابلاغ آیین نامه 
»وسع« به سازمان بیمه سلامت گفت: به موجب این آیین نامه 
تمام آحاد ایرانیان ظرف مدت 6 ماه پس از ابلاغ آیین نامه باید 
دارای پوشش بیمه ای باشند. در حال حاضر قریب به هفت 

میلیون نفر فاقد پوشش بیمه ای هستند. البته این مدت قید 
شده از زمان ابلاغ دســتورالعمل های داخلی سازمان بیمه 

 سلامت است.
موهبتی درخصوص نحوه پرداخت حق بیمه و ســهم 
سرپرست خانوار از یارانه دولت، اظهار داشت: خانواده ای که 
کمتر از 40 درصد حداقل حقوق را داشــته باشد، در دهک 
درآمدی یک، دو و ســه قرار گرفته و 100 درصد حق بیمه 
آنها توسط دولت پرداخت می شود. خانواده هایی که بین 40 
تــا 100 درصد حداقل حقوق را دریافت می کنند، در دهک 
درآمدی چهار قرار گرفته و 50 درصد حق بیمه آنها توسط 
دولت پرداخت می شــود و افرادی که حداقل حقوق مصوب 
را دریافت می کنند نیز در دهک پنج قرار گرفته و تمام حق 

بیمه را خودشان پرداخت می کنند.
وی افزود: این آیین نامه به ما اجازه داده تا حق بیمه را 
به صورت اقســاطی نیز دریافت کنیم. برای زوجینی که تازه 
خانواده تشکیل داده اند، نوزادان تازه متولد شده و کسانی که 
به هر نحوی پوشش بیمه خود را از دست داده اند، استثنا قائل 
می شویم. علاوه  بر آن قانون گذار مشخص کرده است که سه 
ماهه ابتدایی هر ســال، افراد می توانند نسبت به بیمه شدن 
اقدام کنند و تنها در این مدت است که باز هم مشمول یارانه ها 

و قسطی شدن پرداخت حق بیمه می شوند.
گفتنی است، مدیرعامل سازمان بیمه سلامت پیش از 
این هم اعلام کرده بود افراد فاقد بیمه می توانند برای استفاده 
از بیمه اجباری ابتدا در سایت سازمان بیمه سلامت یا دفاتر 
پیشخوان، ثبت درخواست  کنند. این درخواست توسط وزارت 

رفاه بررسی می شود تا توان مالی متقاضی مشخص شود.

مدیرعامل سازمان بیمه سلامت تشریح كرد

نحوه پرداخت حق بیمه سلامت و سهم سرپرست خانوار 
از یارانه دولت
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